
PROSINEC 2020

Společenská  rubrika

Životní jubileum oslaví

Mgr. Libuše Honová 79 let

Oskar Langer 61 let

Emília Černotová 61 let

Odvoz odpadu

Papír pondělí 14. prosinec 51. týden

28. prosinec 53. týden

Plast úterý 1. prosinec 49. týden

15. prosinec 53. týden

29. prosinec 59. týden

Směsný odpad úterý 8. prosinec 50. týden

22. prosinec 52. týden
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Městský úřad Andělská Hora informuje
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Právní služby 

Právní služby jsou určeny občanům Andělské Hory a Pusté Rudné.
Právní  služby  jsou  poskytovány  na  MěÚ  Andělská  Hora  v  zasedací
místnosti vždy od 15.00 do 17.00 v těchto dnech: 14. prosince 2020

Miroslav Novotný, starosta

Dar do kostela sv. Anny
Město Andělská Hora obdrželo krásný skleněný lustr, který darovala

pí.  Irena Indruchová.  Lustr  je  umístěn v kostele  sv.  Anny na Anenském
vrchu. Moc děkujeme za krásný dar. Jsem rád, že jsme mohli přidat další
užitečnou a pěknou věc do našeho krásného kostelíka.

Miroslav Novotný, starosta
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Oprava kanalizační šachty
V měsíci  listopadu  naši  pracovníci  provedli  opravu  kanalizační

šachty v ulici u Šťuků. Šachta byla zborcená a musela se provést celková
rekonstrukce.

Miroslav Novotný, starosta

Navštíví letos Andělskou Horu      Mikuláš, anděl a čert???  
 Milé děti  a vážení rodiče, pandemie coronaviru Covid-19 výrazně

ovlivnila rok 2020, kdy  nám vůbec nepřála, abychom se společně  scházeli
na  kulturních,  společenských  a  sportovních  akcích  pořádané  městem
Andělská Hora. Protože se blíží jeden z nejoblíbenějších svátků dětí, kdy
jsme byli  společně zvyklí, v kulturní místnosti MěÚ Andělská Hora, slavit
sv.  Mikuláše  s kulturním  vystoupením,  zvolili  jsme  alternativní  způsob
mikulášské nadílky. Pro děti s trvalým bydlištěm v Andělské Hoře a Pusté
Rudné, ve věku do patnácti let, budou připraveny mikulášské balíčky, které
si  mohou  rodiče  vyzvednout  pro  své  děti  ve  výdejním  okénku  MěÚ
Andělská Hora v bývalém kadeřnictví. Pro  mikulášskou nadílku se mohou
rodiče dostavit v termínu od 30. 11. 2020 do 4. 12. 2020 v době od 08.00-
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10.00hodin  a od 13.00-14.30 hodin. Doufejme, že se příští rok „vyjasní“ a
společně  se sejdeme s Mikulášem, nebeským andělem a pekelným čertem.

Vážení rodiče, při výdeji dodržujte dvoumetrové rozestupy a 
nezapomeňte si roušky, děkujeme za pochopení.

Z důvodu vyhlášení nouzového stavu a karantény na celém území
České  republiky  jsou  až  do  odvolání ZRUŠENY  VŠECHNY
AKCE pořádané  městem  Andělská  Hora,  ať  kulturní,  společenské  a
sportovní.

Za MěÚ Andělská Hora, Ing. Jitka Eichlerová

Příspěvky občanů

Víte, co je kamínkování?
Na mých toulkách po zdejším kraji, jsem někdy v průběhu listopadu

našla  přímo  u  kostela  sv.  Anny  na
Annabergu a v těsné blízkosti  odpočívadla
dva zvláštní kamínky. Nebyly obyčejné, ale
byly  krásně  ozdobeny  obrázky.  Nejprve
jsem nevěděla, co se za nimi skrývá a zda si

mohu kamínky vzít...
a  začala  jsem
pátrat.....vysvětlení přišlo po otočení kamínku, kde
jsem nalezla odkaz na facebookovou skupinu a zde
se mi odkryla celá záhada barevných kamínků. 

Teď  už  vím,  že  musím  kamínky  nafotit  a
zaslat  na  "  f  "  skupinu  se  zprávou,  kde  jsem
kamínky našla.  Říká  se,  že  si  Vás  kamínky sami
najdou  a  že  vám  chtějí  něco
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připomenout......Kamínek  s  andělem  doputoval  na  Andělskou  Horu  od
Trutnova a  "beruškový" kamínek ze  Sušice -  pěkná dálka! Kamínky mi
dělaly radost a teď je musím vypustit do světa, aby těšily další lidičky.

Ing. Jitka Eichlerová, občan Andělské Hory 

Tip na vánoční dárek
Vážení občané, pokud ještě sháníte nějaký vánoční   dárek, tak Vám

mohu  doporučit,  po  osobní  zkušenosti,   „Pepovy  dobroty“   na  adrese
Andělská Hora č.p. 148,  t.č.  776 844 999. Čeká Vás příjemná obsluha a
spousta domácích produktů. 

Manželé  Benčovi  nabízí  své výrobky ve velmi  pěkném vánočním
balení a nebo si můžete jednotlivé produkty zakoupit samostatně a doma si
připravit své vlastní balíčky.

Ing. Jitka Eichlerová, občan Andělské Hory

Vánoční příspěvek
Vážení  a  milí  spoluobčané,  ani  jsme  se  nenadáli  a  už  tu  máme

adventní dobu, jejímž vyvrcholením jsou Vánoce. Všem bych vám chtěla
popřát krásné předvánoční týdny a dny plné pohody, hezkých rodinných
vztahů, vůně vanilky a skořice linoucí se z vašich kuchyní...

V souvislosti  s  blížícími  se  Vánocemi  bych  ráda  zmínila  některé
zvyky,  které  mají  kořeny  v  dobách  dávno  minulých,  některé  však
dodržujeme dodnes.

Vánoce jsou jednak významným křesťanským svátkem, protože nám
připomínají významnou událost - narození Ježíše Krista, ty předkřesťanské
pak  odrážejí  oslavy  slunovratu  (Kratčun).  Význam  vánoc  pak  potrhuje
skutečnost,  že  v  období  středověku  vánocemi  začínal  rok,  a  to  25.
prosincem.
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Štědrý den
Dům  musel  být  uklizený  a  čistý,  světnice  byla  vyzdobena.  Jako

ozdoby sloužily především chvojky (jedlové nebo borovicové větvičky),
které  se  připevňovaly  nad  stůl,  případně  nad  dveře.  Menší  větvičky  se
dávaly  do  džbánů  a  jiných  nádob  a  lidé  si  je  zdobili  tím,  co  měli  k
dispozici,  například  slaměnými  ozdobami,  sušenými  plody,  křížalami,
různými  oříšky  nebo  perníčky.  V  průběhu  19.  století  se  objevily  také
papírové ozdoby.

Ve světnici nemohly chybět ani jesličky - znázorňující Ježíška, Pannu
Marii a svatého Josefa. Jestličky byly zdobeny jehličím, slámou a senem.
Pokud  byly  jesličky  zaneseny  do
panoramatu  Betléma,  pak  hovoříme  o
betlému,  v  němž  nesměli  chybět  Tři
králové,  betlémská  hvězda,  stádo
oveček s pasáčkem, případně lidé, kteří
přibíhali oslavit Ježíškovo narození.

Vánoční stromek nepatřil k
původní výzdobě, zdomácněl na vesnici
až během 19. století.

Štědrovečerní pokrmy
Předkrm: kousek vánočky, ořechy, jablka
Polévky: čočková, hrachová, houbová, kroupová, rybí, kmínová se žemlí
Hlavní  pokrm:  hrách  (aby  byli  lidé  zdraví  a  aby  byla  úroda),  houbová
omáčka s chlebem, jáhelná kaše se sirupem, krupičná kaše s perníkem nebo
s  jablkovou  či  mrkvovou  prachandou,  kroužaly,  buchty,  koláče,  ryby,
vánočka, která se obřadně nesla.

Obětiny
Po kousku vánočky se dávalo zvířectvu (dobytek, slepice), kousek se

zakopal do zahrady, aby měly stromy hodně ovoce, kousek se hodil do 
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vody a ohně, aby tyto živly člověku neškodily. Nazmar nepřišly ani zbytky 
od večeře.

Vánoční zvyky (pohanské)
• pouštění lodiček,
• rozkrajování jablíček, 
• lití olova, 
• jadérka ve vodě (hospodyně rozkrojila jablko, vzala 12 jadérek a 

dala je do nádoby s vodou, kolik jadérek zůstalo na povrchu, tolik mělo být 
suchých měsíců

• Kdo si vás vezme? Před spánkem snězte celého slanečka, potom už
nesmíte než si půjdete lehnout promluvit. Sklenku vody k uhašení žízně by 
vám měl ve snu podat váš budoucí manžel

• házení střevíčkem - dívky na vdávání házeli botu za sebe, když 
bota dopadne špičkou ke dveřím, do roka se dívka vdá

...A na závěr jeden receptík: 

Staročeské pracny
budete potřebovat:

120g vlašských ořechů
150g hladké mouky
100g moučkového cukru
100g másla
1 vejce
1 lžičku kakaa
1/2 lžičky mletého hřebíčku
1/2 lžičky mleté skořice

postup: Z uvedených ingrediencí vypracujeme postupně hladké těsto, které 
nakonec přikryjeme a necháme ho někde v chladu přes noc odpočívat. 
Další den z těsta odebíráme malé kousky a natlačíme je do klasických 
formiček.
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Pracny pečeme v troubě předehřáté na 180° asi  po dobu 8 minut.
Hotové pracny necháme trochu vychladnout, ještě teplé pak vyklopíme z
formiček  a  můžeme  ale  nemusíme  je  obalit  podobně  jako   vanilkové
rohlíčky ve směsi vanilkového a moučkového cukru.

Pavla Keilingová, občanka

Základní škola v Andělské Hoře informuje

Vážení rodiče, 
je za námi náročný měsíc a půl, kdy probíhalo vzdělávání žáků na ZŠ

distančním způsobem. Na distanční výuku jsme se připravovali od začátku
šk.  roku.  Nově  jsme  pořídili  pro  zlepšení  komunikace  mezi  žáky,
zákonnými  zástupci  a  učiteli  moduly  do  programu DM Software,  např.
„elektronickou žákovskou knížku“ nebo modul „výuka“. 

Zároveň jsme vytvořili  v tomto systému žákovské účty a účty pro
rodiče. Bylo zřejmé, že případná distanční výuka asynchronním způsobem
(zasíláním úkolů)  nemůže především v profilových předmětech fungovat
dlouhodobě,  proto  jsme  v druhé  polovině  září  nechali  všem  žákům  a
pedagogům  zdarma  založit  účty  MS  Office  365,  aby  mohla  probíhat
synchronní distanční výuka (online) pomocí aplikace MS Teams. Založení
Office účtů a provázání s účty DM zajišťovali externí odborníci v oblasti
ICT. Tato „operace“ bohužel trvala delší dobu,  proto jsme online výuku
zahájili  později,  než bylo v plánu.  Všichni  jsme si  vědomi,  že  distanční
výuka nemůže plnohodnotně nahradit výuku prezenční. Tímto bych chtěl
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poděkovat nejen pedagogům, ale především Vám, rodičům, kteří své děti
v tomto  nelehkém období  podporujete.  Situace  v distanční  výuce  bývají
často napjaté, proto Vám za vaši snahu a ochotu ještě jednou děkuji. 

Zároveň bych chtěl poděkovat rodičům dětí, které navštěvují MŠ ve
Světlé  Hoře  za  ochotu  a  vstřícnost,  kterou  v měsíci  říjnu  a  listopadu
projevili.  Nezbývá nám,  než doufat,  že  se  výuka brzy vrátí  do „starých
kolejí“.  Situace se může měnit z týdne na týden podle toho, jak se bude
vyvíjet  epidemiologické  situace.  Aktuality  budeme  zveřejňovat  na
webových stránkách školy.

Na  závěr  bych  chtěl  všem popřát  klidné  vánoční  svátky  a  pevné
zdraví.

Ing. Radek Peňáz, ředitel školy

Informace ze školní jídelny
Platby stravného na leden 2021 můžete  uhradit  v  pondělí  21.  12.

2020 v kanceláři školní jídelny při ZŠ a MŠ Andělská Hora a to v době od
7,15 do 11,00 hod a od 14,00 do 15,00 hod.

Bohdana Vikartovská, vedoucí ŠJ

Mateřská škola ve Světlé Hoře informuje

Vzhledem k tomu, že je situace velmi složitá a dotýká se nás všech,
dovolila bych si poděkovat za vstřícnost a pochopení všem rodičům, kteří
reagovali na naši prosbu a pokud to bylo možné si nechali děti doma, aby
se co nejvíce zmírnilo riziko přenosu a nedotkla se nás opatření tak, jako
mnoha jiných školek, které jsou již i opakovaně v karanténě.

Po době, kdy byla MŠ z organizačních důvodů v omezeném provozu,
je již ve standardním režimu, a to od 6.00 – 16.00 hodin. Věříme, že tento
režim udržíme do konce roku.
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I tento měsíc jsme se věnovali tématům dle ŠVP. Pro předškoláčky,
kteří MŠ nenavštěvují, je každý týden připravena distanční výuka tak, aby
děti splnily očekávané cíle, ale zároveň nechceme přetěžovat ani děti ani
rodiče.

V  listopadu  měla  naši  školku  navštívit  Policie,  ale  byli  jsme
informováni,  že  je  vše  zrušeno  jako  spousta  jiných  akcí,  a  tak  je  vše
domluveno na jarní termín.

Vzhledem k tomu, že děti  přišly o Podzimníčka a chtěli  jsme jim
udělat  radost,  vyrobili  jsme  všem  dětem  veselého  šiškového  ježečka,
kterého si již někteří odnesli domů a na některé ještě čeká.

Rodičům, jejichž děti MŠ nyní nenavštěvují, bude fond i školné na
měsíc prosinec prominuto.

Co nás čeká:
V pátek 4. 12. nás jistě navštíví Mikuláš a za okno přichystá dobroty

všem dětem pro radost.
Vzhledem k tomu, že společné akce nejsou povoleny a nechceme,

aby děti přišly o radost z vánočního tvoření, rovněž vyrábíme pro všechny
děti překvapení, které si před vánocemi vezmou do svých domovů všem
pro radost.

Výběry školného a stravného na měsíc leden 2021 proběhnou v
pondělí 14. 12. 2020.

V době vánočních svátků od 23. 12. 2020 do 3. 1. 2021 bude MŠ
uzavřena.

Michaela Horáková, zástupce ředitele pro MŠ
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Farnost Andělská Hora informuje

Vánoční (ne)program v kostele
Při  uspořádávání  prosincového programu v šesti  kostelích jsem se

letos na rozdíl od minulých let moc nezapotil, neboť v současné situaci na
několik  týdnů  dopředu  nelze  s jistotou  stanovit  nic.  V jaké  formě  bude
vánoční  program  v kostele  možný,  zatím  nelze  říci.  Proto  bude  možné
dovědět  se  to  asi  až  na  poslední  chvíli  z plakátků  či  webových stránek
farnosti  (www.farnost-malamoravka.cz).  Nebudou-li  možné  veřejné
bohoslužby,  tak  se  pokusíme v určené  hodiny  alespoň zpřístupnit  kostel
k návštěvě betléma a osobní modlitbě.

Mezi spoustou moudrých i nemoudrých řečí jsem nedávno zaslechl
podnětnou myšlenku, že když před námi Pán Bůh zavře nějaké dveře, tak
nám  jistě  otevře  jiné.  Je  pravděpodobné,  že  letošní  advent  a  Vánoce
nebudeme moci ve všem prožít tak, jak bychom chtěli a jak jsme zvyklí.
Přeji  nám  proto  odvahu  vstoupit  do  slavení  Ježíšova  narození  jinými
„dveřmi“.

Karel Rechtenberg, farář 

Ohlédnutí za historií

Okrsek Andělská Hora
Narozeniny:
Na měsíc leden nevykazuje v paměti naše vzpomínková karta žádné

datum narození. Tímto pozdravem chceme pogratulovat všem čtenářům a
čtenářkám, jejichž data narození  jsou nám zcela neznáma, už již během
tohoto dobíhajícího roku k roku novému.
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Našim  neznámým  oslavencům  přejeme  z celého  srdce  Boží
požehnání!

…a ještě jedna prosba: budeme se těšit, Vám smět mimo jiné také
pogratulovat  osobně  –  zašlete  nám  prosím  nějaké  kontakty  ke
zprostředkování Vašich dat narození, ať víme, komu gratulovat!

Milí občané města Andělské Hory,
Opět se Vám ozýváme, po delším odloučení: o roce 2020 se hovoří

jako o distančním roce – z velké části byl ovlivněn situací, kterou si stěží
někdo  z nás  mohl  na  jeho  začátku
představit,  že  tomu  tak  bude:  nějaká
doposud  neznámá  nemoc  vnáší  mezi  nás
neustále nejistotu, strach a obavy po celém
světě.  Jak  dlouho  to  tak  půjde  dál,  neví
zatím nikdo,  naděje na zlepšení  žije  stále
v našich srdcích. Také životy mnoha lidí se
v těchto časech  velice  změnily… sotva  si
kdo myslil: pro každého z nás byl a je tento
rok náš, a my pevně doufáme, že se můžete
ohlédnout  za  ním  a  říct  si:  „Prožil  jsem
tento rok, jak jen to šlo, dělal jsem vše dle
svých nejlepších možností!“

V médiích  je  během  tohoto  vydání
Corona-situace velmi důležitým tématem…
ne jen pro naše sousedy, ale také pro nás to
znamená  kus  naší  vlasti.  Všude  trpí  lidé,
plní se špitály a hledají se vědci,  kteří  by
zvítězili  nad  touto  nemocí,  všude  roste
strach,  lidé  se  musejí  omezovat,  jinak  by
sami  onemocněli,  ale  také  roste  strach  ze  ztráty  pracovních  pozic  a
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finančního krachu. V této mimořádné situaci jsme si dovolili poslat mail
panu starostovi města Andělské Hory, Miroslavu Novotnému s přáním, aby
všichni  zůstali  pokud možno zdrávi  a  nepropadali  panice.  Následujícího
dne jsme obdrželi odpověď:

„Zdravíme do Německa a děkujeme Vám za Vaše přání.  Corona-
virus  nás  neustále  pronásleduje,  ale  my  jej  musíme  ustát.  Držte  spolu,
dávejte na sebe pozor a buďte opatrní! S přátelským pozdravem

Miroslav Novotný“

Advent – vzpomínka
Před několika dny na trhu v Oldenburgu mne pobavila při nákupu

ovoce a zeleniny, jak se na mne z jednoho stánku zasmály jedlé kaštany a
toho  říjnového  večera  mne  vzpomínky  zavedly  do  časů  mého  dětství.
V krbu se rozhořel oheň, postupně prohřál místnost a u našeho jídelního
stolu seděla moje matka, která malým ostrým nožem pomalu rozkrajovala
podélně  a  příčně  kaštany.  Vzpomínám si,  jak  plody  kaštanů  ležely  pod
stromem na zemi před naším domem, a co s nimi máma udělala? Máma je
posbírala,  po  rozřezání  dala  ovoce  do  trouby  a  lahodná  vůně  se  linula
místností.  Následně  z nich  připravila  Maroni,  nový  dárek,  který  jsem
poznal a okusil. Při jedné návštěvě v Andělské Hoře jsem se dozvěděl, že
se maroni u nich pékávalo, podobně jako v naší pekárně. Vůně a chuť této
malé roztomilé pochoutky doprovází  mě a mého manžela  dodnes,  a  tak
pytel  s maroni  šel  hned do našeho nákupního košíku a následně pak do
předem předehřáté trouby, drahá to vzpomínka na naše dětství!

Zima
Mráz dýchá jemné háčkované špičky
Perlová matice šedá kreslí na sklo.

Tam kvetou v oknu čmáranice
Ledové květiny, hvězdy, kapradiny a tráva.
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Krystaly visí ze stromů,
Poslední ptáci utekli.

Sníh stále padá… V našich snech
Sněží od včerejška.

Máša Kaléko (1907 - 1975)

Vánoční pozdrav do Andělské Hory

Milí obyvatelé města Andělská Hora.
Příspěvky, které si můžete přečíst v Bruntálském okrsku, pro naše i

vaše rodné město, jsou publikovány v časopise Anděláku: také tento rok
Vás chceme touto cestou pozdravit v naději, že prožijete v plném zdraví a
radosti svátky vánoční. Obrázek, jež jsme od Vás obdrželi před několika
lety  je  stále  před  námi:  Andělská  Hora  v zářícím  slunci  a  třpytícím  se
sněhu. Jistě je tento pohled pro Vás velice drahý, podobně jako pro nás foto
krás naší vlasti. Ať je pro Vás a všechny Vaše blízké obdarováním, strávit
volné dny a celý Nový rok 2021 ve zdraví a v míru, 365 dní plných radosti,
spokojenosti a vzájemné důvěry. ¨

Přejeme Vám z celého srdce adventní čas plný světla, tepla a radosti,
radostný  a  požehnaný  čas  vánoční  a  v roce  2021  ať  Vás  provází  Boží
požehnání.

Se srdečným pozdravem
Vaši věrní krajané Brunhilda a Gerd Rothovi

(z němčiny přeložil Mgr. Michal Půda, učitel ZŠ)
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Informace z okolí

Euroregion Praděd

      
Euroregion Praděd podporuje česko-polské projekty, vyčleněno

je několik milionů euro.
VRBNO  POD  PRADĚDEM  |  Fond  mikroprojektů

v Euroregionu  Praděd  přispívá  k rozvoji  česko-polské  přeshraniční
spolupráce.  Vyčleněno  je  několik  milionů  euro.  S přípravou
projektových  žádostí  a  se  samotnou  realizací  žadatelům  pomáhají
sekretariáty euroregionů ve Vrbně pod Pradědem a Prudniku.

Euroregion  Praděd  před  dvaceti  lety  přijal  úlohu  Správce  Fondu
mikroprojektů. Díky této činnosti bylo na české straně euroregionu za tu
dobu  realizováno  již  více  než  600  projektů  s celkovou  dotací  přes  170
milionů korun. Pro současné programové období na léta 2014 až 2020 bylo
do Fondu mikroprojektů v Euroregionu Praděd vyčleněno přes 9,6 milionů
euro,  z toho  pro  českou  stranu  necelých  3,8  milionů  euro,  pro  polskou
stranu přes 5,8 milionů euro. Prostředky je možné čerpat na česko-polskou
spolupráci v oblasti kulturní, sportovní, společenské, ale i na další zajímavé
činnosti.

„Subjekt,  který  chce  čerpat  finanční  prostředky  z Fondu
mikroprojektů  v Euroregionu  Praděd,  musí  splňovat  hned  několik
základních podmínek.  Být  vhodným žadatelem a předložit  mikroprojekt,
který  se  v daném  období  chystá  zrealizovat,“  popisuje  začátek  před
podáním žádosti ředitelka Euroregionu Praděd Alena Šmigurová. 

Žadatel musí mít právní subjektivitu a sídlo ve vymezeném území.
Na české straně se jedná o okres Jeseník (s  výjimkou obce Bílá Voda),
Bruntál,  Olomouc,  Přerov  a  Prostějov,  na  polské  straně  pak  vojvodství
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Opolské – powiaty: brzeski(śląski), kędzierzyńsko – kozielski, kluczborski,
krapkowicki,  namysłowski,  nyski,  oleski,  opolski,  prudnicki,  strzelecki  a
město  Opole.  Povinností  každého  žadatele  je  mít  zahraničního,  resp.
polského partnera.

„Pokud  žadatel  splňuje  tyto  podmínky,  může  začít  pracovat  na
přípravě mikroprojektu, u kterého je nejprve třeba, po dohodě s polským
partnerem, zvolit  daný druh.  Máme tři  druhy – A, B a C. U prvního se
jedná  o  princip  vedoucího  partnera,  kdy  je  předkládána  jedna  společná
dvojjazyčná  žádost.  Oba  partneři  pracují  na  jednom  mikroprojektu  se
společným  rozpočtem  a  společnými  aktivitami.  Vedoucí  partner  nese
zodpovědnost  za  celou  realizaci,“  přiblížila  ředitelka  euroregionu
Šmigurová. 

O „béčkový“ mikroprojekt se jedná pouze v případě, kdy zahraniční
partner  sídlí  na  území  jiného  Správce  Fondu  mikroprojektů.1 Každý
z partnerů  předkládá  svojí  projektovou  žádost  na  své  straně  hranice
s vlastním  rozpočtem  a  aktivity  jsou  provázané  a  doplňují  se.
„Mikroprojekt typu C má pravidla taková, že projektovou žádost předkládá
pouze jeden z partnerů. Projekt musí mít přeshraniční dopad,“ dodala Alena
Šmigurová. 

Doba trvání mikroprojektů se zpravidla pohybuje v rozmezí dvanácti
měsíců,  v odůvodněných  případech  až  osmnáct.  „Žadatelé  musí  rovněž
dodržet stanovený rozsah dotace, který závisí na zvoleném typu projektu a
jeho zařazením do prioritní osy. O podpoře rozhoduje Euroregionální řídící
výbor. I když se celý proces může zdát na první pohled složitý, žadatelé se
nemusí  ničeho  obávat,  rádi  jim  budeme  nápomocni,  jak  s přípravou
projektové žádosti, tak se samotnou realizací. Kdykoliv se na nás můžou
obracet,“ v závěru řekla ředitelka Euroregionu Praděd Alena Šmigurová. 

1  Na č�esko-polske�  hraniči pů� sobí� čelkem s�est eůroregionů� , jež�  vykona�vají� 
fůnkči Spra�včů�  Fondů mikroprojektů� .
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Podrobné  informace  k Fondu  mikroprojektů  v Euroregionu Praděd
včetně  kontaktů  na  pracovníky  sekretariátu  naleznete  na  webu
www.europraded.cz.

Euroregion Praděd
Jedná se o dobrovolné sdružení českých a polských spolků a svazků

měst a obcí, které se nacházejí na území okresů Bruntál a Jeseník v České
republice  a  na území  Opolského Slezska (Opolské vojvodství)  v  Polské
republice.  Členská
základna  české  části  má
69  obcí  a  šest
přidružených  členů,
polská strana 40 obcí a 5
powiatów.  Společná
hranice  je  dlouhá
necelých  200  kilometrů,
počet  obyvatel  české
strany je okolo 120 tisíc,
polské  strany  asi  560
tisíc.

Euroregion  užívá
společný znak, má dva sekretariáty – ve Vrbně pod Pradědem a v Prudniku.
Založen byl 2. července 1997 v Jeseníku, a to na základě rámcové smlouvy
o vytvoření česko-polského euroregionu. Hlavním posláním euroregionu je
podpora idejí  přeshraniční  spolupráce,  evropské  jednoty,  snaha  o  rozvoj
přátelských  a  vzájemně  výhodných  kontaktů  mezi  Českou  a  Polskou
republikou, péče o zachování společného kulturního dědictví pohraničních
území,  hospodářský  a  ekonomický  rozvoj,  růst  životní  úrovně,  kulturní
výměny, spolupráce v cestovním ruchu aj.

Prezentaci můžete shlédnout na stránkách obce.
Radek Vráblík
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Podporujeme česko-polské  jarmarky,  vánoční  tradice  a  zvyky,
prozradila ředitelka Euroregionu Praděd Alena Šmigurová

VRBNO POD PRADĚDEM (ROZHOVOR) | Euroregion Praděd
každoročně podporuje mikroprojekty s adventní  tématikou.  Mezi  ně
patří  například  česko-polské  vánoční  jarmarky  s regionálními
tradicemi a zvyky. Ředitelka Alena Šmigurová v rozhovoru prozradila,
jaký byl  letošní  rok,  co se chystá v tom následujícím, jak se  těší  na
Vánoce a jestli peče cukroví.

Jak hodnotíte letošní rok v Euroregionu Praděd? 
„Letošní rok byl rozhodně jiný než léta předchozí, a to nejenom v

Euroregionu Praděd. Koronavirová krize na jaře i na podzim nás donutila
změnit  mnohé  naše  pracovní  plány  a  aktivity.  Přesto  však  skoro  už
uplynulý rok v Euroregionu Praděd nehodnotím nijak negativně. Ačkoliv se
nepovedlo  vše,  co  jsme  si  předsevzali,  nastalá  situace  nás  naučila  také
mnoho  nového,  ukázala  nám  nové  způsoby  naší  práce  a  přispěla  k
uvědomění,  že  je  třeba  si  považovat  a  radovat  se  ze  všech  maličkostí
všedního dne, protože nic není jisté ani samozřejmé.“

Od května jste ředitelkou euroregionu. Do funkce jste nastoupila
v první vlně epidemie koronaviru. Jak ovlivnila tato nelehká situace
činnost celé Vaší organizace?

„Činnost  euroregionu byla ovlivněna do značné míry především v
jarní  vlně epidemie,  kdy došlo v důsledku vládních nařízení  k  uzavření
státních  hranic.  Spolupráce  s  našimi  polskými  partnery,  pravidelné
návštěvy  a  pracovní  jednání  se  tím  velmi  zkomplikovaly.  Po  prvotní
paralýze jsme však rychle přišli na to, že naše práce může do určité míry
pokračovat v tzv. „online“ formě, a kola se tak zase začala pomalu otáčet.“
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Jaké  akce  a  projekty  Euroregionu  Praděd  bylo  možné
zrealizovat?

„Velmi  mě  těší,  že  i  za  této  nepříznivé  situace  se  nám  podařilo
zrealizovat  tři  nábory  nových  projektových  žádostí  do  Fondu
mikroprojektů,  v rámci  kterých  žadatelé  na  české  straně  předložili  37
nových  projektových  žádostí.  Euroregion  dále  pokračoval  v  realizaci
několika vlastních mikroprojektů, vyhlásil fotografickou soutěž, uspořádal
studijní cestu, press trip pro novináře, modernizoval své webové stránky,
vydal nové propagační materiály a tiskoviny (mapy, turistické průvodce),
účastnil se řady prezentačních akcí, na kterých propagoval nejenom svoji
činnost, ale především turistickou oblast Jeseníky a mnoho dalšího.“

Euroregion  Praděd  se  prezentuje  na  různých  veletrzích  či
přehlídkách. Jaké jste zvládli navštívit v letošním roce a co bylo vašim
úkolem?

„Euroregion  Praděd  je  certifikovaná  destinační  společnost,  jejíž
úkolem je aktivně podporovat a rozvíjet cestovní ruch v turistické oblasti
Jeseníky-východ. Na začátku roku, kdy byla situace ještě téměř „normální“,
jsme se proto zúčastnili několika významných veletrhů cestovního ruchu v
ČR  i  v  zahraniční  (Praha,  Brno,  Ostrava,  Bratislava),  na  kterých  jsme
propagovali  naši  východní  část  Jeseníků.  Obdobné  aktivity,  i  když  již
menšího rozsahu, probíhaly také na začátku podzimu (Olomouc, Prudnik).“

Konec roku 2020 je za dveřmi. Zajímalo by mě, jaké projekty v
letošním roce jste podpořili v rámci česko-polské spolupráce?

„Jak  jsem  se  již  zmínila,  v  letošním  roce  bylo  v  rámci  Fondu
mikroprojektů  zaevidováno  na  české  straně  celkem  37  projektových
žádostí,  z těchto bylo 23 projektů schváleno k financování a o jedenácti
projektech bude rozhodovat Euroregionální řídící výbor na svém zasedání v
prosinci. Převažují projekty typu „people to people“, jejichž hlavním cílem
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je budovat a rozvíjet česko-polskou spolupráci v oblasti kulturní, sportovní
či  společenské.  Takových  projektů  máme  tedy  nejvíce,  avšak  výjimkou
nejsou ani drobné investiční projekty zaměřené třeba na obnovu kulturního
dědictví česko-polského pohraničí.“

Kolik finančních prostředků bylo na ně vyčleněno?
„Pro  současné  programové  období  na  léta  2014 až  2020 bylo  do

Fondu mikroprojektů v Euroregionu Praděd vyčleněno přes  9,6  milionů
euro,  z  toho pro  českou stranu necelých  3,8  milionů euro,  pro  polskou
stranu  přes  5,8  milionů  euro.  V  současné  době  je  vyčerpána  více  jak
polovina  těchto  prostředků.  Program  však  bude,  v  souladu  s  pravidly,
ukončen až v polovině roku 2023, takže do té doby je stále možné žádat o
dotace a realizovat vlastní projektové záměry.“

V předešlých letech jste v rámci Euroregionu Praděd podpořili
několik  předvánočních  akcí.  Na  jaké  dvě  největší  si  vzpomenete  a
jakým byly přínosem pro náš region?

„Předvánoční  akce  jsou  rovněž  typické  aktivity  „našich“
mikroprojektů, v rámci kterých města a obce pořádají vánoční jarmarky a
společně se svými polskými partnery představují veřejnosti vánoční tradice
a zvyky. Krásným příkladem takovýchto projektů byl např. projekt města
Krnova  „Česko-polské  adventní  trhy“,  nebo  projekt  „Více  společného
světla“, jehož realizátorem bylo města Bruntál.“

Co plánujete v příštím roce? 
„V  příštím  roce  bychom  rádi  pokračovali  ve  všech  započatých

činnostech. Naší prioritou je úspěšně implementovat Fond mikroprojektů,
stejně tak aktivně  rozvíjet  a  propagovat  cestovní  ruch na  našem území.
Určitě se však nebráníme novým výzvám či příležitostem. Těším se a jsem
zvědavá, co nám příští rok nabídne.“
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Než se dostaneme k poslední otázce. Těšíte se na Vánoce? Jak
trávíte předvánoční čas? Pečete cukroví?

„Ubránit se předvánočnímu shonu je občas těžké, avšak snažím se
nepodlehnout panice a užít si kouzelnou atmosféru plnou koled, vánočních
jarmarků a svařeného vína. Pečení cukroví k té době rovněž neodmyslitelně
patří. Na Vánoce samotné se těším každý rok moc. Ačkoliv to může znít
jako otřepané klišé, přesto musím říct, že Vánoce opravdu vnímám jako čas
klidu  a  pohody,  čas  splněných  přání,  radostného  očekávání,  rodinné
blízkosti a pohádek (úsměv).“

Co  byste  závěrem  vzkázala  všem  občanům  našeho  česko-
polského regionu a našim čtenářům?

„S ohledem k událostem posledního roku bych chtěla všem popřát
především  pevné  zdraví,  spoustu  optimismu  a  pozitivní  energie  a  v
neposlední řadě také hodně pracovního elánu a nadšení  ve všech vašich
aktivitách a v těch česko-polských obzvláště.“

Radek Vráblík
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Orientační tabulka teplot, vlhkosti a uchovatelnosti zeleniny

Mnozí z nás na podzim sklidili svou úrodu zeleniny (kromě česneku
– sklizen už v červenci) a teď je potřeba ji správně uchovat, nejlépe až do
jara ;) Nejstarším způsobem je uchování v krechtu – jáma v zemi. Kdo má
sklep, má částečně vyhráno. Mnohá zelenina se uchovává v bedýnkách s
pískem či pilinami. Pro uskladnění můžeme využít také pařeniště. 

Jak na to vám poradí třeba na této internetové stránce, odkud jsou
také informace čerpány:

 https://izahradkar.cz/kalendarium-zahradkare/zeleninova-zahrada/skl
adovat-ruzne-druhy-zeleniny-pri-kterych-teplotach/ 
Zelenina Teplota (°C) Vzdušná 

vlhkost (%)
Doba skladování

Košťálová zelenina
Brokolice -0,5 až 1 95  2–3 týdny
Kedlubny bez natě   0 až 1 95  6 měsíců
Kapusta hlávková  -1 až 1  90 až 95 1–2 měsíce
Kapusta růžičková  -1 až 1 90 až 95 1 měsíc
Květák  -0,5 až 1 90 až 95 1–2 měsíce
Zelí pozdní  -0,5 až 0 90 až 95 6 měsíců
Kořenová zelenina
Celer   0 95 6 měsíců
Řepa salátová   0 až 1 95 až 98 6 měsíců
Mrkev  -0,5 až 0,5 90 až 95 6 měsíců
Křen -2 až 0 95 až 98 10 měsíců
Petržel, pastinák -0,5 až 1 90 až 95 5 měsíců
Ředkev   0 až 1 95 až 98 2–6 měsíců 
Ředkvička 90 až 95 2–3 týdny 
Cibulová zelenina
Cibule kuchyňská  -3 až 2 65 až 75 7 měsíců
Česnek  0 až 2 60 až 70 7 měsíců
Pór -1 až 1 85 až 90 1 až 2 měsíce

Kateřina Bujnochová, občan Andělské Hory
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